
موضوع مبارزه با فس�اد يكي از ش�اخصه هايي 
ب�وده كه دولت س�يزدهم براس�اس آن ش�كل 
گرفته اس�ت و مهم تري�ن موضوعي ك�ه به آن 
پرداخته ان�د، اين بوده كه در كن�ار فعاليت هاي 
ديگر، خواس�ته عمومي و آحاد مردم در مبارزه 
با فس�اد را به عنوان يك اولويت، مورد نظر قرار 
داده اند. رئيس دبيرخانه ستاد هماهنگي مبارزه با 
مفاسد اقتصادي مي گويد: » ۵۵ نفر از بدهكاران 
بزرگ بانكي، كساني هس�تند كه هركدام بيش 
از ۵۰ ميلي�ون ي�ورو و در مجم�وع، ۵ ميلي�ارد 
ي�ورو ارز ترجيح�ي گرفته اند و هنوز تس�ويه 
نكرده ان�د. اين افراد از س�ال هاي 89 و 9۰ ارزي 
را براي وارد كردن گرفته و اق�دام نكرده بودند 
و يا كالا هايي را وارد كرده بودند، ولي با بانك ها 
تسويه نكرده اند. اكنون بررسي اوليه كه صورت 
گرفت و عده زيادي از اينها تعيين تكليف شدند.«
از اواخر س��ال گذش��ته به دس��تور رئيس جمهور 
ستادمبارزه با مفاسد اقتصادي وارد يك اقدام جدي 
شد و آن رسوب زدايي از كالا در بنادر و به خصوص 
در گمركات بود. محمدرضا يزدي، رئيس دبيرخانه 
ستاد هماهنگي مبارزه با مفاسد اقتصادي در برنامه 
گفت وگوي ويژه خب��ري در خص��وص مهم ترين 
اقدامات اين ستاد مي گويد: »تقريباً مي توانم بگويم 
كه چيزي حدود چهار ماه ما با ش��انزده دستگاه و 
فعالان بخش خصوصي جلسات متمادي داشتيم. 
جلساتي كه شايد بعضي اوقات چهار � پنج ساعت 
طول مي كشيد راجع به اينكه چگونه اقدام بكنيم 
كه مطئمن بش��ويم بازرگانان ما، فعالان اقتصادي 
ما با آرامش خاطر كالايي را ك��ه بايد وارد بكنند از 
مبدأ براي رسيدن به مقصد نگراني نداشته باشند و 
در مقصد هم به راحتي با قوانيني كه وضع مي شود 
بتوانن��د از گمركات خارج بش��وند. آن نگراني هاي 

رس��وب كالا يا ماندگاري غير ض��روري كالا وجود 
نداشته باشد. كالا تبديل به اموال تمليكي و قاچاق و 

احياناً كالاي متروكه نشود.«
وي افزايد: »در اين زمينه جلسات متمادي گذاشته 
شد. بسيار جدي پيگيري كرديم. بحمدالله توانستيم 
در ماه گذشته مواردي كه جمع آوري كرده بودند با 
حضور سه قوه، يعني هم از دوس��تان در مجلس و 
هم عزيزان در قوه قضائيه، كمك كردند كه بتوانيم 
پيش نويس را آماده كنيم. پيش نويس��ي كه براي 
ارائه به جلس��ه سران آماده بش��ود و مواردي كه ما 
مشكل قانوني و خلأ قانوني داريم و گرفتار خلأ هايي 
هستيم كه ممكن است زمان زيادي در مجلس ببرد 
يا در دستگاه قضائي گرفتار شده باشيم، بحمدالله 
آماده شده و  به زودي در جلس��ه سران به تصويب 

خواهد رسيد.«
يزدي تأكيد مي كند: »دقيقاً من بگويم نتيجه اين 
خواهد ش��د كه وقتي بازرگانان و فعالان اقتصادي، 
كالايي را از مبدأ خريداري مي كنند، براي آوردن به 
داخل ثبت سفارش مي شود، دقيقاً معلوم مي شود 
چيست، با قوانين ما بررسي مي شود كه براي آوردن 
هيچ نگراني نداش��ته باش��ند. وقت��ي وارد گمرك 
مي شود معلوم هست كه در بندري كه پياده مي شود 
آيا در بندر آزاد با توجه به مناطق آزاد و ويژه اي كه 
ما داريم آيا آنجا بايد باشد ترانزيت بشود يا به داخل 
مي آيد. مان��دگاري غير ضروري نخواهد داش��ت. 
مي تواند آن فعال اقتصادي با ابراز كالا هايي كه دارد، 
خيلي راحت مسير را طي بكند و در طي اين مسير 
كالاي او گرفتار اموال تمليكي يا متروكه ش��دن يا 

احياناً خداي ناكرده قاچاق نشود.«
وي مي گويد: »اينجا به فعالان اقتصادي اين قول را 
بدهم كه با مسيري كه در اين پيش نويس گذاشته 
شده آنها نگراني راجع به وارد كردن كالا نخواهند 

داشت و قطعاً ما از ابتداي س��ال 1402 هيچ گونه 
كالايي با ماندگاري غير ضروري در بنادر و گمركات 
نخواهيم داشت. گاهي اوقات بعضي كالا ها هست 
كه لزوم ماندگاري دارد. آنه��ا را ما جدا و از آن عبور 
مي كنيم، ولي كالا هاي ديگر، خي��ر. اميدواريم كه 

خيلي راحت انجام شود.«
  مب�ارزه ب�ا زمين خ�واری در كارگ�روه 

فراقوه ای
يزدي در خصوص مبارزه با زمين خواري مي افزايد: 
»ما يك كارگروه فرا ق��وه اي مبارزه با زمين خواري 
داريم كه تقريباً هر ماه جلسه دارد. حدنگاري اراضي 
ملي كه به  نوعي مورد سوءاس��تفاده قرار مي گيرد، 
اراضي منابع طبيعي و امثال آنها انجام مي شود. البته 
متأسفانه با مشكلاتي روبه رو هستيم. بخشي از آن 
مشكل ناهماهنگي است. بخشي از آن مشكل حالا به 
تعبير بنده، مالي هست و دستگاه ها بعضاً گروكشي 
مي كنند. من خيلي صريح بگويم سعي مي كنند در 
اين حدنگاري و موضوع به قول مع��روف مبارزه با 
زمين خواري، مشكلات ساختاري خودشان را هم 
حل بكنند. البته ما سعي كرديم به حل آن مشكل 

هم كمك بكنيم.«
وي تأكيد مي كند: »ب��ا اقدامي كه درباره ارس��ال 
ماهواره به فضا كرديم، دوس��تان م��ا در هوافضاي 
س��پاه درباره موضوع حدنگاري و ثبت آنها كمك 
مي كنند. پنجره واحد زمين ما، در چهار استان كاملًا 
اجرا شده، در شش استان در مرحله آزمايشي است 
و ان شاء الله تا پايان سال ما همه كشور را زير گستره 
اين پنجره واحد خواهيم برد و مي توانيم بگوييم تا 
پايان سال و شروع سال آينده اگر تغييري در منابع 
طبيعي يا احياناً زمين خواري يا درياخواري يا كوه 
خواري بخواهد صورت بگيرد ما مي توانيم آن را رصد 

و با آن برخورد بكنيم.«

  بدهكاران ارز دولتي تعيين تكليف شدند 
رئيس دبيرخانه ستاد هماهنگي مبارزه با مفاسد 
اقتص��ادي در خص��وص بده��كاران ارز دولت��ي 
مي گويد: »امروز با بدهكاران بزرگ بانكي روبه رو 
هس��تيم حداقل 55 نف��ر از آنها را كه ما بررس��ي 
مي كنيم در دستور كار س��تاد هماهنگي مبارزه با 
مفاسد اقتصادي است. اين افراد بالاي 50 ميليون 
يورو ارز ترجيحي گرفتند و هنوز نتوانستند تسويه 
كنند. اين ستاد در نحوه اين تسويه هم ورود كرده 
كه بحمدالله جلوي ويژه خ��واري بعضي ها گرفته 

شده است.«
يزدي تأكيد مي كند: »ما براي برخورد با بدهكاران 
بزرگ بانك��ي ورود كرديم. اين افراد از س��ال هاي 
89، 90 ارزي را ب��راي وارد ك��ردن گرفته بودند و 
اقدام نكرده و يا كالا هاي��ي را وارد كرده بودند، ولي 
با بانك ها تسويه نكرده بودند. در حقيقت از حساب 
ذخيره ارزي اس��تفاده هايي ك��رده بودند كه براي 
مردم ما آن تسهيلات نتوانسته بود در رفع مشكلات 

پاسخگو باشد.«
وي مي افزايد: »در بررسي اوليه كه صورت گرفت، 
ما حدود 55 بدهكار بزرگ بانك��ي را كه بالاي 50 
ميليون يورو بده��كار بودند، احض��ار كرديم. عده 
زيادي از اينها تعيين تكليف ش��دند. متأسفانه در 
تصويب قوانين و سوءاستفاده از آن، اين مفسدين 
توانسته بودند اقداماتي را انجام بدهند. در سال 94 
قانون رفع موانع توليد رقابت پذير كه تصويب شد در 
ماده 20 آيين نامه آن كه در دولت به تصويب رسيد، 
يك امتياز جديدي به اين افراد داده بود براي اينكه 

براي تسويه زمان بگيرند.«
يزدي مي گويد: »اين قانون در سال 95 بايد تكليف 
افرادي را كه بدهي خ��ود را پرداخت نكرده بودند، 
تعيين مي كرد. به دليل مصوبات متعدد و مكرري 
كه در دولت هاي گذش��ته به تصويب رسيده بود، 
در حال برخورد هستيم. يعني سال 95 اينها بدهي 
خود را ندادندو عده زيادي از اين بدهي ها به سال 96 
موكول شده بود. هيئت دولت مصوب كرده بود كه 
با اين افراد در سال 97، 98 تا 1400 به نوعي تسويه 
بشود. قرار بود بدهكاران بدهي شان را در آن سال ها 
با هزارو 226 تومان بايد تسويه مي كردند. از اين رو 
عده اي مي خواستند با همان نرخ تسويه بكنند و ما 

جلوي اين را گرفتيم.«
يزدي مي گويد: »اي��ن 55 نفر، هر ك��دام بيش از 
50 ميليون يورو بده��ي دارند، تقريب��اً مي توانيم 
بگوييم حدود 20 نفر تعيين تكليف شده اند. نحوه 
بازپرداخت آنها مشخص شده، اموال تعدادي از آنها 
ضبط شده است و در دستگاه قضا با تعدادي از آنها 

برخورد مي شود.«
وي مي افزاي��د: »تعدادي هم ام��روز مكرر مراجعه 
مي كنند و تقاضا دارند با همان قوانين گذشته با آنها 
تسويه بشود كه ستاد با اين موافق نيست و مخالف 
است. كس��ي كه با آن ارز توانسته اقداماتي را انجام 
بدهد و متأس��فانه بعضي از اينها در خارج از كشور 
سرمايه گذاري كرده اند و بخشي از آن برنگشته، با 
هزارو 226 تومان تسويه بكنيم، درست نيست. در 
برنامه اي كه داريم تا اوايل سال 1402 با عده زيادي 
از اين اف��راد برخورد خواهد ش��د و اموالي كه رفته 
برمي گردد. تعدادي هم به دليل تحريم شايد گرفتار 

شدند. آنها را هم ما توجه مي كنيم.«

رئيس هيئت عامل صندوق توس�عه ملي با بيان 
اينكه در قراردادهاي مانايي، پرداخت ها به صورت 
ريالي ولي محاسبات مالي به صورت ارزي است، 
گفت: ق�رارداد مان�ا در صندوق نهاي�ي و از يكم 
شهريورماه در كليه بانك هاي عامل قابل اجراست. 
به گزارش تسنيم، مهدي غضنفري رئيس هيئت عامل 
صندوق توسعه ملي در جلسه »معرفي قراردادهاي 
مانايي« گفت: صندوق توسعه ملي از ابتدا به دنبال 
افزايش تعامل با بانك ها و نيز مشتريان صندوق بوده و 
به منظور تسهيل روند بازپرداخت ها تاكنون جلساتي 

با آنها نيز داشته است. 
رئيس هيئت عامل صندوق توسعه ملي در پاسخ به 
اظهار نظر يكي از مديران عامل بانك ها، درخصوص 
اجراي قرارداده��اي مانايي اظهار داش��ت: اين وام 
جايگزي��ن ريالي نمي ش��ود و پرداخت تس��هيلات 
ريالي كه به آن ريال مبنا مي گويي��م؛ در قالب ماده 
52 قانون الحاق است و همچنان وجود دارد و به قوت 

خود باقي است. 
وي  با بيان اينك��ه با قراردادهاي ماناي��ي، اقتصاد ما 
دلاريزه نخواهد ش��د، تأكيد كرد: پرداخت اينگونه 
تسهيلات فقط مختص صندوق توسعه ملي است كه 
اساساً ارزي مي باشد. لذا هرچند داد وستد و پرداخت 
وجوه آن به صورت ريال است، اما مبناي محاسبات 
مبالغ پرداختي و باز پرداختي و نيز كارمزد، همه به 
صورت ارزي است. در واقع اين روش تأمين مالي براي 
متقاضياني است كه براي اجراي طرح هاي اقتصادي 

خود در كنار ارز به ريال هم نياز دارند. 
به اعتقاد وي، در اي��ن روش جديد تأمي��ن مالي از 
تخلفات و تقلب هايي كه برخي با دريافت تسهيلات 
ارزي مرتكب مي ش��دند؛ جلوگيري ش��ده و منابع 
در مس��ير درس��ت و اصلي خود مصرف مي ش��ود. 
چنين وامي پشتيبان توليدكنندگان ماشين آلات 
صنعتي داخلي نيز هست و سهم بازار آنها در پرداخت 

تسهيلات صندوق حفظ مي شود. 

قرارداد مانايي به صورت ارزي نوشته مي شود
غضنفري با بيان اينكه طبق نظام نامه هاي گذشته 
صندوق، پرداخت دو نوع وام از س��وي صندوق غير 
قانوني است و تس��هيلات مجدد محسوب مي شود، 
افزود: صندوق به منظور س��هولت كار اين دسته از 
مش��تريان و همچنين جلوگيري از توق��ف پروژه و 
حمايت از توليد كنندگان داخلي، قرادادهاي مانايي را 
طراحي كرده كه كاملًا ارزي بوده و بخشي از مجموع 
تس��هيلات ارزي با توجه به درخواست متقاضي به 
منظور تأمين مال��ي ريالي طرح در راس��تاي قانون 
حداكثر از توان توليد داخل به قيم��ت نرخ پايه ارز 
تبديل به ريال مي شود. البته هم اينك صندوق توسعه 
ملي مبالغ ريالي مناس��بي دارد و تبديل ارز به ريال 

نخواهد بود. 
وي با تأكيد بر اينكه ق��رارداد مانايي به صورت ارزي 
نوش��ته مي ش��ود و نرخ كارم��زد آن همانند ديگر 
قراردادهاي ارزي صندوق تعيين شده است، گفت: 

در اين قرارداد بانك و متقاضي به خوبي مي دانند كه 
در فضاي ارزي حركت مي كنند و با علم به اين قضيه 

وارد آن مي شوند. 
ارزش منابع ارزي صندوق نبايد كاهش يابد

رئيس هيئت عامل صندوق توسعه ملي، تصريح كرد: 
در گذشته طبق ماده 52 الحاق برخي از مواد به قانون 
تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت )2(، 20 درصد 
از منابع ارزي صندوق تبديل به ريال ش��ده و صرف 
تسهيلات ريالي بخش هاي كش��اورزي و توليدي و 

صنعتي مي شود. 
وي با ذكر اينكه ماهيت صندوق توس��عه ملي ارزي 
است و ارزش منابع ارزي صندوق نبايد كاهش يابد، 
گفت: كاهش يا افزايش احتمالي ن��رخ ارز در طول 
چند س��ال آينده تأثيري بر منابع صندوق نداشته و 
مهم ترين موضوع، حفظ منابع ارزي صندوق بوده و 
هيچ كس نبايد به صندوق نگاه ريالي داشته باشد و اين 

خط قرمز ما مي باشد. 

غضنف��ري با اش��اره به رون��د مناس��ب بازپرداخت 
مطالبات صندوق در يك سال اخير اضافه كرد: جريان 
بازپرداخت از سوي بخش هاي مختلف افزايش يافته 
است و عده محدودي از بدهكاران باقي مانده اند كه 
اندكي از آنان گاهي دست به روش هاي نامتعارف براي 
فرار از پرداخت بدهي خود مي زنند. صندوق توسعه 
ملي قصد دارد براي آن عده  محدودي كه از بازپرداخت 
بدهي خود استنكاف مي كنند حسابرسي ويژه انجام 
دهد تا معلوم شود منابع ارزي صندوق چگونه به كار 

گرفته شده  است. 
  ارائه سبد ارزي متنوع در وام هاي مانايي

 وي با بيان اينكه ماهيت صندوق مطابق اساسنامه 
كاملاً ارزي است؛ از مسئولان بانك ها درخواست كرد؛ 
مفهوم ارزي بودن قراردادهاي صندوق توسعه ملي اعم 

از قراردادهاي مانايي را براي مشتريان تببين كنند. 
رئيس هيئت عامل صندوق توسعه ملي، با اعلام اين 
مطلب كه در وام هاي مانايي مجموعه اي از سبد ارزي 
متنوع در اختيار مشتري قرار مي گيرد كه ريال نيز 
يكي از آنها است، گفت: متقاضي مي تواند سبد ارزي 
متشكل از درهم، دلار، يوان، ريال يا يورو را دريافت 
و ارزهاي متفاوتي نيز پرداخت كن��د ولي ارزش آن 

براساس نرخ ارز شاخص خواهد بود. 
  ارائه تسهيلات مانا از يكم شهريور

وي با بيان اينكه قرارداد مانا در صندوق نهايي و از يكم 
شهريورماه در كليه بانك هاي عامل قابل اجراست، 
اظهار داش��ت: چنانچه موضوعي از س��وي بانك ها 
مطرح ش��ود، ما آمادگي لازم براي بررسي و اصلاح 

آن را داريم. 
غضنفري با ذكر اينكه مبالغ ريالي پس از بازگشت به 
صندوق در چرخه قراردادهاي مانايي به طور مجدد 
به اين چرخه باز خواهد گشت، تأكيد كرد: صندوق 
توسعه ملي يك صندوق ارزي است و اينگونه وجوه 
ريالي صندوق متصل به يك ارز است و نيز اينكه هيچ 

ارزي تبديل به ريال نمي شود. 

آغاز پرداخت تسهيلات جديد صندوق توسعه ملي از  يکم شهريور
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5 ميليارد يورو ارز ترجيحي هنوز بازگردانده نشده است
 ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي: از ۵۵ بدهكار بزرگ بانكي، حدود 2۰ نفر تعيين تكليف شده اند. نحوه بازپرداخت آنها مشخص شده

اموال تعدادي از آنها ضبط شده است و در دستگاه قضا با تعدادي از آنها برخورد مي شود

سوءاستفاده  كنندگان از هويت افراد كم اطلاع 
براي تأسيس شركت هاي صوري محكوم شدند

اف�رادي ك�ه اق�دام ب�ه تش�كيل و ثب�ت ش�ركت هاي ص�وري 
محك�وم ش�دند.  كردن�د،  بي بضاع�ت  اش�خاص  ن�ام  ب�ه 
س��ازمان امور مالياتي كش��ور، تاجمير رياحي مديركل دفتر حقوقي و 
قرارداد هاي مالياتي با اش��اره به جزئيات اين پرونده كه با پيگيري هاي 
حقوقي و قضايي، نهايتاً منجر به صدور دادنامه محكوميت ش��د، گفت: 
متهمان )آقايان م. ت، م. ب و م. ب( كه در سال هاي گذشته با تأسيس يك 
دفتر به عنوان محل كار در يكي از مناطق شمال تهران اقدام به تشكيل و 
ثبت شركت هاي صوري و صدور فاكتور هاي غيرواقعي در سطح گسترده 
مي كردند با شكايت دفتر حقوقي و قرارداد هاي مالياتي سازمان و دستورات 

قضايي لازم، توسط پليس امنيت اقتصادي تهران دستگير شدند. 
به گفته او با كشف س��رنخ هاي جديد، متهم ديگري به نامه )خانم م. 
ص( كه افراد بي بضاعت و كم اطلاع را در سطح شهر تهران شناسايي و 
با اخذ وكالت نامه هاي رسمي و تام الاختيار از اين افراد، اقدام به تأسيس 
شركت هاي صوري، اخذ كارت بازرگاني و كد اقتصادي با هدف پوشش 
و اختفاء منشأ فعاليت هاي اقتصادي و با سوءاستفاده از هويت اين افراد، 
موجبات فرار مالياتي گسترده را فراهم نمود، شناسايي و دستگير شد. 
تاجمير رياحي با اشاره به اينكه متهمان پرونده به مجازات هاي حبس، 
جزاي نقدي، ضبط اموال و... محكوم شدند، تأكيد كرد: سازمان امور مالياتي 
كشور از طريق مراجع قضايي و با اس��تفاده از ضمانت اجرا هاي قانوني با 
عوامل مرتبط با ثبت و تأسيس شركت هاي صوري، قاطعانه برخورد نموده و 
با استناد به قوانين مربوطه و اتكا به تصميمات قاطع مراجع قضايي، ذينفعان 
واقعي را شناسايي و علاوه بر معرفي به مرجع قضايي، مشمول ماليات و 
جرائم متعلقه خواهد نمود. وي به تمام سوءاستفاده  كنندگان در موضوع 
شركت هاي صوري هشدار داد از اقدامات متقلبانه و مجرمانه اي كه موجب 

فرار مالياتي مي شود، جداً پرهيز نمايند. 

 وزير نيرو: به  زودي آب از يك سامانه واحد 
به همدان مي رسد

از  ت�ا آب  اجراي�ي اص�لاح ش�بكه آغ�از ش�د  عملي�ات 
ي�ك س�امانه واح�د ب�ه تمام�ي نق�اط ش�هر هم�دان برس�د. 
به گزارش پاون، علي اكبر محرابيان، وزير نيرو با اشاره به اجراي خط اصلي 
انتقال آب به همدان، گفت: كاهش شديد آب سد اكباتان از 1100 ليتر 
به كمتر از 400 ليتر، مشكلاتي براي اهالي شهر همدان به وجود آورده، بر 

همين اساس به دنبال تأمين منابع جديد براي آب اين منطقه هستيم. 
وي افزود: از نقاط مختلف اطراف همدان در حال آبرساني به اين شهر 
هس��تيم، به نحوي كه پروژه هاي متعددي در اين حوزه تعريف شده و 
امكانات، تجهيزات و لوازم موردنياز از نقاط مختلف كشور و شركت هاي 
آبفا به اين ش��هر ارسال ش��ده و به طور ش��بانه روزي براي خدمت به 

هموطنان و حل اين مشكل در حال تلاش هستيم. 
وزير نيرو با اظهار اميدواري از اينكه مردم به زودي ش��اهد اثربخشي 
نتايج تلاش هاي انجام شده باشند، گفت: ديروز و امروز بخشي از آبي كه 
از دست رفته بود، جبران شده و در روزهاي آينده ميزان آب مورد نياز 

باقيمانده هم تأمين خواهد شد. 

 آمادگي بانك مركزي 
براي اعطاي وام مسكن روستايي 

بان�ك مرك�زي آمادگ�ي خ�ود را ب�راي اعط�اي تس�هيلات 
ط�رح بهس�ازي و نوس�ازي مس�كن روس�تايي اع�لام ك�رد. 
به گزارش مهر، مصطفي قمري وفا مديركل روابط عمومي بانك مركزي 
در حساب شخصي خود در فضاي مجازي نوشت: در راستاي حمايت 
از بهسازي و نوسازي مسكن روس��تايي، بانك مركزي و شبكه بانكي 
آمادگي دارند پس از دريافت مصوبه هيئت دولت و تضمين نامه سازمان 
برنامه و بودجه، نسبت به ش��روع فرآيند اجرايي تسهيلات مذكور در 
چارچوب قانون اقدام كند. قمري وفا افزود: مبلغ تسهيلات اين طرح 
200 ميليون تومان اس��ت كه به متقاضيان معرفي شده از سوي بنياد 
مسكن انقلاب اس��لامي قابل پرداخت خواهد بود. زمان دقيق شروع 
اعطاي تسهيلات طرح بهسازي و نوسازي مسكن روستايي، متعاقباً از 

طريق روابط عمومي بانك مركزي اطلاع رساني خواهد شد. 

اقتصاد آلمان صعود كرد 
آماره�اي رس�مي نش�ان داد ك�ه اقتص�اد آلم�ان در س�ه 
ماه�ه دوم س�ال در مقايس�ه ب�ا برآورده�اي اولي�ه از ن�رخ 
ثاب�ت رش�د اقتص�ادي، ۰/1درص�د رش�د داش�ته اس�ت. 
به گزارش ايس��نا و به نقل از تركيش، گئورگ تي��ل، رئيس اداره آمار 
فدرال )دس��تاتيس( در بيانيه كتبي گفت: با وجود ش��رايط دشوار در 
اقتصاد جهاني، اقتصاد آلمان در هر دو سه ماهه اول سال 2022 جايگاه 
خود را حفظ كرد. اقتصاد عمدتاً توس��ط مخارج مصرف نهايي خانوار 
و دولت حمايت مي شود. دس��تاتيس مي گويد كه مصرف كنندگان از 
فرصت كنوني براي س��فر و بيرون رفتن بيشتر از خانه پس از برداشته 
شدن محدوديت هاي كوويد 19 با وجود افزايش قيمت ها و بحران انرژي 
اس��تفاده كردند. هزينه مصرف نهايي خانوارها در مجموع 0/8 درصد 
نسبت به سه ماهه اول افزايش يافته است، در حالي كه دولت عمومي 
هزينه مصرف نهايي خود را 2/3 درصد افزايش داده اس��ت. تش��كيل 
س��رمايه ثابت ناخالص در ماش��ين آلات و تجهيزات نيز در سه ماهه 
قبل )مثبت 1/1درصد( پس از تعديل قيمت افزايش يافت و تش��كيل 
سرمايه ثابت ناخالص در ساخت وساز پس از زمستان غيرمعمول خوب 
و معتدل كاهش قابل توجهي )منفي 3/4درصد( داشت. بانك مركزي 
آلمان پيش از اين اعلام كرد كه احتمال ركود در اقتصاد آلمان در حال 

افزايش و تورم ممكن است در پاييز به 10درصد برسد. 

تورم ژاپن صعودي شد
2/9 درص�د رس�يد.  ت�ورم توكي�و در م�اه آگوس�ت ب�ه 
به گزارش ايسنا و به نقل از بيزنس، براساس گزارش اداره آمار ژاپن، شاخص 
قيمت مشتري )CPI( توكيو در ماه آگوست نسبت به ماه مشابه در سال 
2021 به ميزان 2/9 درصد افزايش يافت. افزايش قيمت بيشتر از حد انتظار 
بود زيرا پيش بيني ها، تورم را بين 2/5 درصد تا 2/7درصد نشان مي داد و 
با اين رقم سريع ترين سرعت افزايش از اكتبر 2014 را ثبت مي كند. در 
ماه جولاي، اين شاخص به 2/5 درصد رسيد. شاخص قيمت مشتري به 
استثناي مواد غذايي تازه در ماه آگوست به طور سالانه 2/6 درصد افزايش 
داشت. اين شاخص در ماه جولاي 2/3 درصد بود. شاخص قيمت مشتري 
بدون احتساب مواد غذايي تازه و انرژي سالانه 1/4 درصد و نسبت به ماه 

جولاي 2022 به ميزان 0/2 درصد افزايش يافته است. 

 امنيت شغلي
مطالبه روي زمين مانده كارگران

»امنيت شغلي كارگران« مسئله اي است كه طي چند سال اخير در 
طرح هاي مختلف دولت ها تكرار شده است اما عملياتي نشده است. 
سرپرست وزارت كار وعده داده امنيت شغلي كارگران تأمين شود. 
به گزارش تسنيم، يكي از معضلات اين روزهاي بازاركار نبود قرارداد 
دائم در كارهايي با ماهيت ثابت است. متأسفانه يك سنت نانوشته اي 
در ب��ازار كار رخ داده اس��ت و آن انعقاد قراردادهاي موقت اس��ت. به 
روايت آمار حدود 96درصد قراردادهاي كار موقت است و اين مسئله 
باعث شده است كه نمايندگان كارگران در سنوات مختلف به منظور 
احياي حق و حقوق كارگران انتقادهاي بسياري از روند قراردادهاي 

كاري دارند. 
علاوه بر تأمين معيشت و دس��تمزد عادلانه كه در ماده 41 قانون كار به 
آن اشاره ش��ده است مسئله امنيت ش��غلي همواره يكي از اساسي ترين 
خواسته هاي كارگران در طول دهه هاي اخير بوده و اين بخش مولد جامعه 
خواهان برقراري شرايط شغلي پايدار با انعقاد قراردادهاي كار معتبر و دائم و 
اجراي كامل قانون كار است. يكي از آسيب هاي قراردادهاي موقت نداشتن 

امنيت شغلي كارگران است. 
طبق آمار ارائه شده بيش از 96 درصد قراردادهاي كار موقت است. حتي در 
قالب كارهاي با ماهيت مستمر، به دليل عدم اجراي قانون در بخش تفكيك 
كارهاي دائم و موقت با قراردادهاي كوتاه مدت مشغول به كار هستند و 
امنيت ش��غلي به عنوان يكي از اساس��ي ترين مؤلفه هاي رضايت مندي 
كارگران و تأكيد شده توسط سازمان بين المللي كار، قانون كار جمهوري 
اسلامي ايران و سند ملي كار شايسته، در ارتباط با اقشار كارگري مغفول 

مانده و بيشترين آسيب از اين بخش متوجه نيروي كار است. 
بر مبناي قوانين حوزه كار، يكي از ش��رايطي كه مي توان��د مانع از انعقاد 
قرارداد موقت كار شود، اجراي ماده 7 قانون كار است. در تبصره2 ماده7 
قانون كار از سال 1369 دولت مكلف شده است كه ماهيت مشاغل مستمر 

و غير مستمر را مشخص كند. 
شكنندگي قراردادهاي كار يا همان فقدان امنيت شغلي كارگر، مسئله امروز 
و ديروز نيست، بلكه دغدغه هميشگي اين قشر از جامعه بوده و وعده هايي 
كه در اين زمينه داده ش��ده نيز به اين دولت يا دولت قبل بر نمي گردد؛ 
اكنون كارگران منتظر اقدام دولت براي ساماندهي آيين نامه ماده 7 قانون 

كار هستند كه چندين سال است هنوز عملياتي نشده است. 
محمدرضا تاجيك، رئيس مجمع نمايندگان كارگران استان تهران درباره 
آسيب هاي قرارداد موقت براي كارگران مي گويد: مگر عقد اجاره مسكن 3 
يا 6 ماهه است كه در قرارداد هاي كاري اينگونه عمل مي شود. وي ادامه داد: 
عقد اجاره مسكن به صورت يك ساله است و متأسفانه اجراي قرارداد هاي 
موقت سبب شده است تا امنيت شغلي كارگران به طور كامل از بين برود. 
وي افزود: روند كاري كارگاه ها به سمتي در حال حركت است كه در آنها 
عقد قرارداد به صورت يك ساله بسته نمي شود و كارگري كه 15 يا 20 سال 
سابقه كار دارد در واحدي دارد الان قرارداد وي از 3 تا 9 ماه بسته مي شود 
و كارفرما خيال خود را راحت مي كند كه هر موقعي كه نياز نداشت، بتواند 

كارگر را از آن واحد اخراج كند. 
محمد هادي زاهدي وفا، سرپرست وزارت تعاون گفت: قراردادهاي موقت 
كلًا محل سؤال اس��ت و در لايحه اي كه بيان كردم به صورت كلي مورد 

بازبيني قرار گيرد و در موارد خاص تبصره اي به آن بزنيم. 
وي گفت: قراردادهاي موقت كلاً محل سؤال است و در لايحه اي كه بيان 
كردم به صورت كلي مورد بازبيني قرار مي گيرد و در موارد خاص تبصره اي 
به آن مي زنيم بنابر اين اصل قضيه بايد در قانون كار حل شود تا بتوان ثبات 

و امنيت شغلي كه دنبال آن هستيم انجام شود. 

نرخ سود بين بانكي بازهم افزايش يافت
ن�رخ س�ود ب�ازار بي�ن بانك�ي در هفت�ه منته�ي ب�ه س�وم 
ش�هريورماه با افزايش نس�بت به هفته قبل 2۰/6۵ درصد ش�د. 
به گزارش تس��نيم، نرخ س��ود بازار بين بانكي در حالي مجدداً مسير 
افزايشي را دنبال مي كند كه شوراي پول و اعتبار و بانك مركزي تأكيد 
بر كنترل و مديريت اين نرخ داشتند. مسئولان بورسي هم اميدوار بودند 
كه با ورود ج��دي بانك مركزي به اين موضوع ش��ايد تغييري در بازار 

سرمايه ايجاد و بهانه ريزش هاي پي درپي گرفته شود. 
رئيس كل بانك مركزي در ديدار با رئيس سازمان بورس گفت: »نرخ سود 
در بازار بين بانكي، طبيعتاً متناسب با عرضه و تقاضا و مكانيزم بازار تعيين 
مي شود، اما بانك مركزي به عنوان بازارساز و در چارچوب سياست پولي 
ضد تورمي كه به تأييد دولت نيز رسيده است، در اين بازار حضور دارد و نرخ 

سود در اين بازار را در چارچوب مشخصي، كنترل مي كند.«
اما با وجود تأكيد رئيس كل بانك مركزي و مصوبه شوراي پول و اعتبار 
براي كنترل نرخ سود بين بانكي، اين نرخ تنها سه هفته مسير نزولي را 
طي كرد و از دو هفته قبل مجدداً وارد مس��ير صعودي شده است. نرخ 
سود بين بانكي در هفته منتهي به سوم شهريورماه با يك واحد درصد 
افزايش نس��بت به 26 مردادماه، 20/65 درصد شده است. اين نرخ در 
هفته منتهي به 26 مرداد ماه 20/64 درصد بود. جدول نرخ سود منتشر 
شده از سوي بانك مركزي نشان مي دهد، روند روبه رشد نرخ سود بازار 
بين بانكي از فروردين ماه امسال آغاز شد و از 20/36 درصد در يازدهم 

فروردين ماه امسال به 21/31 درصد در 30 تيرماه 1401 رسيد. 

اجازه افزايش قيمت گاز صنايع را نمي دهيم
نايب رئيس كميسيون امور داخلي و شوراها با بيان اينكه مجلس با هر 
اقدامي كه بخواهد مشكلي براي صنايع ايجاد كند و هزينه توليد را بالا ببرد 
مخالف است، گفت: اجازه افزايش قيمت گاز مصرفي صنايع را نمي دهيم. 
محمدحس��ن آصفري در گفت وگو با فارس، اظهار داشت: با بالا رفتن 
هزينه هاي توليد، كارخانه ها مجبور به تعطيلي مي شوند و نه تنها بخش 
توليد متضرر مي شود، بلكه به تعداد بيكاران جامعه نيز اضافه مي شود. 
وي ادامه داد: مجلس هي��چ گونه مصوبه اي به جز آنچ��ه كه در قانون 
بودجه براي افزايش قيمت منابع انرژي داش��ته است، مصوب نكرده 
است و چنين اجازه اي را نيز به دولت نمي دهد، اگر دولت بخواهد چنين 
اقدامي انجام دهد، بايد از مجلس اجازه بگيرد كه مجلس هم با هر گونه 
افزايش مخالف است. نايب رئيس كميسيون امور داخلي و شوراها تأكيد 
كرد: البته ما اعتق��اد داريم در منابع انرژي آن اس��تفاده اي كه بايد در 
جريان توليد شود صورت نمي گيرد. بايد منابع انرژي در مرحله اول براي 
منازل مردم و بعد توليد كننده ها باشد، اما اگر دولت بخواهد با افزايش 

قيمت آنها به توليد كننده ها فشار بياورد مجلس نمي پذيرد. 
نماينده مردم اراك در مجلس گفت: اگر قيمت گاز مصرفي صنايع بالا 
برود، قطعاً قيمت كالاها نيز افزايش مي يابد. قطعاً يك كالا نيز افزايش 
قيمت نخواهد داش��ت، بلكه قيمت تمامي كالاهاي كه در سفره مردم 
تأثير دارند افزايش مي يابند و در شرايط فعلي نبايد چنين چيزي مطرح 
شود، چراكه فشار آن روي مردم است. وي تصريح كرد: اميدواريم توافق 
هسته اي انجام شود و بعيد مي دانم با انجام توافق و  پولي كه آزاد مي شود 

دولت نياز به اين داشته باشد كه مجدد دست در جيب مردم كند. 
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